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با شعور مردم بازی نکنید
روحانــی با اشــاره به اینکه مــن قول دادم 
که نمی گذارم در دولت دوازدهم جنگ بشــود، 
گفت: «مــن به ایــن قولم عمل کــردم و حالا 
نمی خواهــم توضیح بدهــم که اگــر دیگران 
بودند چه می شد؟ ما نگذاشتیم ترامپ در هیچ 
مجمع جهانی موفق شود. بعضی ها می گویند 
موفقیت اخلاقی به چــه دردی می خورد و ما 
پول می خواهیــم. آیا انقلاب این بود که اخلاق 
به درد نمی خورد. چرا موفقیت حقوق دان ها و 
دیپلمات های ما را نمی گویید. مگر اینها ایرانی 
و انقلابــی نیســتند. آیا فقط یــک عده خاصی 
انقلابــی هســتند. آیــا نمی دانید اینهــا از کجا 

آمده اند».
به شــخص من فحش زیاد داده انــد و باز هم 

بدهند
او همچنین به نحــوه برگزاری مناظره ها در 
صداوســیما اعتراض کرد و افزود: «عیبی ندارد 
به شــخص من فحش زیاد داده انــد و باز هم 
بدهند. من اســتثنا هســتم؛ اما ایــن همه وزرا، 
معاونین، اســتانداران و فرمانداران در همه جا 
تلاش کردند. ما ســه سال مقاومت کردیم. چرا 
جنگ اقتصادی را نگفتید؟ آقای صداوسیما که 
ســؤال طراحی کردید، چرا جنــگ اقتصادی را 
نگفتید؟ چرا مشــکلات را نگفتید؟ حالا بعد از 
اینکه سیل اعتراضات مردم آمد در مناظره دوم 

دو کلمه هم درباره اینها گفتند».
رئیس جمهــور بــا تأکیــد بــر اینکــه باید 
واقعیت ها را بــه مردم بگویید، عنوان کرد: «در 
این میان تنهــا جنگ اقتصادی نبــود، بلکه ما 
با یک معضل جدید که در صد ســال گذشــته 
بی نظیر بود یعنی کرونا مواجه شدیم. در کرونا 
۱.۱ میلیــون نفر بــی کار شــدند و کرونا زندگی 
مردم و اقتصاد ما را به هم زد. در سه ماهه اول 
سال ۹۹ نسبت به سال ۹۸ صادرات ۴۴ درصد 
کاهش یافت و صادرات و واردات تعطیل شــد. 
آیا اینها را می دانیــد یا نه؟ اگر ندانید که خیلی 
جای تعجب است و اگر بدانید و نگویید هم باز 

جای تعجب است».
روحانــی افــزود: «لااقل یــک کلمه جواب 
بدهیــد که آیــا مــا کشــور را از قطع نامه های 
ســازمان ملل و فصل هفت منشور ملل متحد 
خارج کردیم یا نه؟ بگویید آیا با برجام موافقید 
یا مخالف؟ اگر راه دیگری دارید بگویید و بگویید 
نمی خواهیم به برجام برگردیم. همه می گویند 
با تحریــم مخالفیــم اما چگونــه می خواهید 
از تحریــم خــارج شــوید. صبــر مــردم و کار 
دیپلمات های ما باعث شد آمریکا بعد از ترامپ 
پای میز مذاکره بیایــد. آیا می خواهید موفقیت 
در مذاکره را منکر شــوید. چرا این واقعیت ها را 

برای مردم نمی گویید؟».
قبلا پهنای باند خیلی ها را اذیت می کرد

نامزدهــای  کــه  مهمــی  نــکات  از 
ریاســت جمهوری بــه آن اشــاره کردند بحث 
اینترنت پرسرعت و فیلترینگ بود. در حالی که 
چند شــبکه اجتماعی مانند تلگرام و توییتر در 
کشــور با حکم قضائی فیلتر هستند با این حال 

همه نامزدها از فضای مجازی دفاع کرده اند.
علیرضــا زاکانــی در مناظــره گفــت کــه 
بــا فیلترینــگ مخالــف و بــه دنبــال اینترنت 
ارزان قیمت و پرسرعت اســت، ابراهیم رئیسی 
نیز گفت که فضای مجازی بهترین بستر نظارت 
مردم بر دولتمردان اســت. محسن رضایی نیز 

قول داد که به زنان اینترنت ارزان بدهد.
روحانی نیز روز گذشــته با اشاره به اینکه در 
این هشت سال تحولات بزرگی رخ داده که باید 
به آنها توجه کنیم، عنوان کرد: «به خاطر همین 
تحولات هیچ کســی امروز نمی تواند بگوید که 
من طرفــدار فیلترینگ هســتم. اینهایی که در 
دولت یازدهم رودرروی من و ســینه به ســینه 
من شده بودند و همه جور پرونده سازی درست 
کــرده بودند که باید این فیلتر شــود و آن فیلتر 
شــود حالا الحمدالله همه می گویند ما طرفدار 
پهنای باند هســتیم. این باند اخیرا چقدر خوب 
شــده اســت. پهنایش قبلا خیلی هــا را اذیت 

می کرد اما اخیرا پهنایش چقدر خوب شده».
او همچنین به تحریم ها و برجام نیز اشــاره 
کــرد و به طعنه گفت: «همه امروز الحمدالله با 
تحریم مخالف اند و همه می گویند باید ســریع 
به برجام برگردیم و اصلا این برجام خیلی چیز 
خوبی شــد! خب الحمدالله. همه کشور اعتراف 
کردند که قدرت هسته ای این کشور قوی تر شده 
و نابود نشــده و امروز دیگر کسی نمی تواند این 

موضوع را منکر شود».
اعضای دولت به حرف های دروغ پاسخ دهند

روحانی در پایان خطــاب به اعضای دولتش، 
گفت: «عزیزان من در دستگاه اجرائی معاونین و 
وزرای محتــرم باید در هفته های پیش رو با همان 
قدرت و روحیه روز اول کار کنید. حل هر مشکلی 
که از دست ما بر می آید باید آن مشکل را باز کنیم. 
ایــن حرف ها و تخریب ها نمی تواند روحیه دولت 
یازدهــم و دوازدهم را تخریب کنــد. ما باید راه و 
مســیرمان را ادامه دهیم و هر وزیر و بخشــی و 
ســازمانی موظف است به حرف های دروغ پاسخ 
دهد. حالا صداوســیما می خواهــد پخش کند یا 
می خواهد پخش نکند مهم نیســت. پاسخ ما را 
تاریخ پخش می کند. چراکه تاریخ سعه صدر دارد 

و مثل صداوسیما نیست و پخش می کند».
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اعراض اصلاحات از مهرعلیزاده و همتی
رسولی: با وجود تلاش من و نبوی، نهاد اجماع ساز حاضر به شنیدن برنامه های مهرعلیزاده و همتی نشد

مهرشاد ایمانی: روز گذشته حســن رسولی، از اعضای 
نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان، گفت که نهاد اجماع ساز 
حتی راضی به شنیدن برنامه های مهرعلیزاده و همتی 
نشده اســت: «من و آقای بهزاد نبوی معتقد بودیم که 
ایــن دو کاندیــدا می توانند برای اعــلام برنامه به نهاد 
اجماع ســاز بیایند و برنامه آنها بررسی شود، اما مجمع 
عمومی نهاد اجماع ســاز با رویکرد بنــده و آقای نبوی 
مخالف بــود و در نتیجه اجازه حضور به مهرعلیزاده و 

همتی داده نشد».
این ســخن در حالی است که چند روز پیش محمد 
عطریانفر، از اعضای شــورای مرکزی حــزب کارگزاران 
ســازندگی، در گفت وگــو با «شــرق» مطــرح کرد که 
امیدواریــم در هفته منتهــی به انتخابــات یکی از دو 
نامزد اصلاح طلب به نفع دیگری کنار بروند و درنهایت 
اصلاح طلبان از فرد باقی مانده حمایت کنند. البته او هم 
به نوعی دیگــر از تلاش نبوی برای اقناع اصلاح طلبان 
به حمایت از یکی از نامزدهای اصلاح طلب تأکید کرده 
بود که با سخن اخیر رســولی می توان دریافت که این 
تلاش ها بی نتیجه مانده اســت. نهاد اجماع ساز بعد از 
مشخص شدن نتایج بررسی صلاحیت ها به  طور رسمی 
در بیانیــه ای اعلام کرد کــه از هیچ یــک از نامزدهای 
حاضــر در انتخابات حمایت نمی کنــد و متعاقب آن، 
مجمع روحانیــون مبارز هم با صحه گذاشــتن بر نظر 
نهاد اجماع ســاز گفت که ما نیز نامــزدی در انتخابات 
نداریــم. همه اینها در حالی اســت که حزب کارگزاران 
ســازندگی به محــض اعلام تأییدصلاحیت شــدگان از 
عبدالناصر همتی حمایت کرد و غلامحسین کرباسچی، 
دبیرکل این حزب، به روزنامه «سازندگی» گفت: «آقای 
همتی در این روزها بســیار خوب عمل کردند و سخنان 
معقولی بیان کردند... در شرایط فعلی به نظر ما آقای 
همتی کســی اســت که مسائل کشــور را می شناسد و 
به خصوص با توجه به تخصص شان در بُعد اقتصادی 
راه حل های علمی و معقول برای حل نسبی مشکلات 
دارد اما خواسته و تلاش ما این است که همه نیروهای 
اصلاح طلب با اســتفاده از صندوق رأی و تک تک آرای 
شــهروندان حرکت کند... تمایل قطعی دوستان ما در 
کارگزاران حتما این است که در انتخابات از آقای همتی 
حمایت کرده و برای ایشــان تبلیــغ کنیم و برنامه های 
ایشــان را برای مــردم در انتخابات توضیــح دهیم». با 
رویکرد نهاد اجماع ساز نسبت به دو نامزد اصلاح طلب 

دو پرسش مهم به وجود می آید:
نخستین پرســش این اســت که چرا اصلاح طلبان 
تمایل به مشــارکت فعال در انتخابات پیش رو ندارند و 

می خواهند نوعی مشارکت غیرفعال به  معنای پرهیز از 
تحریم انتخابات، اما حمایت نکردن تشکیلاتی از نامزدها 
را در پیــش بگیرند؟ اصلاح طلبان می دانند که شــرایط 
این  روزهای شــان از نظر سرمایه اجتماعی در وضعیت 
مناســبی به ســر نمی برد؛ زیــرا از یک  ســو نامزدهای 
حداکثری این جبهه سیاسی در انتخابات حضور ندارند 
و از ســوی دیگر به  دلیل نوع عملکــرد دولت روحانی 
و البته مطرح بودن این شــائبه که رئیس جمهور اختیار 
کافــی برای اصلاح امور را ندارد، بخشــی از جامعه که 
ازقضا مخاطبان اصلاح طلبان را تشکیل می دهند، تمایل 
به شــرکت در انتخابات ندارند. جبهــه اصلاحات نیز با 
توجه به آســیبی کــه از حمایت از روحانــی یا به نوعی 
ائتلاف با او خورد، بارها اعلام کرده اســت که بعد از این 
با نامزدهای حداقلی، نامطمئن و غیراصلاح طلب وارد 
هیچ انتخاباتی نمی شــویم. این دستور کار در انتخابات 
مجلس یازدهم هم پیش گرفته شد؛ به نحوی که بعد 
از ردصلاحیت نامزدهای اصلی اصلاح طلبان، شــورای 
عالی سیاست گذاری با رأی اکثریت اعلام کرد که جبهه 
اصلاحــات لیســتی در انتخابات نــدارد و هر حزبی که 
بنای معرفی لیســت دارد نباید به صفت اصلاح طلبی 
لیســت خود را منتشــر کند که دیدیم حــزب کارگزاران 
بعد از بیانیه شورای عالی لیستی با نام «یاران هاشمی» 
عرضه کــرد. از طرفی، جدای از آنکــه نامزد حداکثری 
اصلاح طلب وجود داشــته باشــد یا نه، مدتی است که 
برخــی اصلاح طلبان باور دارند حضور در عرصه قدرت 
رســمی باعث ریزش بیش از پیش ســرمایه اجتماعی 
اصلاح طلبــان می شــود؛ به همین دلیــل بهتر اســت 
اصلاح طلبان به جامعه بازگردند. حالا به نظر می رسد 
بدنــه اصلی اصلاح طلبــان نمی خواهد بــا حمایت از 

نامزدهــای اصلاح طلب موجود، هزینه یک شکســت 
احتمالــی را بپذیرد و خــود را در موضعی ضعیف تر از 
سال های اخیر قرار دهد. البته نمی شود انکار کرد که اگر 
همتی یا مهرعلیزاده می توانستند با تکیه بر ویژگی های 
فردی موجی اجتماعی به نفع خود ایجاد کنند، ممکن 
بود جبهه اصلاحات نظری دیگر داشــته باشــد، اما این 
شرایط نیز تاکنون مهیا نشــده است و در پی دو مناظره 
انتخاباتی به نظر می رســد که نــه میزان تمایل جامعه 
به شــرکت در انتخابات تغییری کرده اســت و نه سبد 
رأی همتــی و مهرعلیــزاده به  طور چشــمگیر افزایش 
یافته اســت. افزون بر این با توجه به بیانیه اخیر مجمع 
روحانیون مبارز به ریاســت سیدمحمد خاتمی می توان 
دریافت که رئیس دولت اصلاحات نیز نظری مشابه نهاد 
اجماع ســاز دارد و پرواضح اســت اگر نظر او حمایت از 
یکی از نامزدها نباشد، نمی توان انتظار داشت که اکثریت 

اعضای جبهه اصلاحات خلاف نظر او رفتار کنند.
دومین پرســش آن اســت که در صورت باقی ماندن 
اکثریت اعضای نهاد اجماع ســاز بر موضع عدم حمایت 
از نامزدهای موجود، حزب کارگزاران چه رویکردی را در 
پیش می گیرد؟ حزب کارگزاران ســازندگی در آغاز به کار 
نهاد اجماع ساز اعلام کرد که ذیل این نهاد انتخاباتی کار 
خواهد کرد و از نظر جمعی این تشــکل پیروی می کند. 
در آن زمان تصور این بود که اصلاحات بتواند نامزدهای 
متعددی را در انتخابات داشته باشد؛ تا حدی که بسیاری 
از احــزاب، از جمله کارگــزاران، نامزدهای حزبی خود را 
به نهاد اجماع ســاز معرفی می کردند تا در نهایت بر سر 
آنها تصمیم گیری شود که آن لیست ۱۴نفره نیز ماحصل 
همین فرایند بود. کارگزاران چنین مطرح می کرد که نامزد 
مورد اجماع نهاد اجماع ســاز مورد تأیید ما به عنوان یک 

عضــو از این نهاد خواهد بود و بــه تصمیم جمعی تن 
می دهیم، اما از آن زمان تا کنون شــرایط قدری متفاوت 
شده اســت؛ به  نحوی که با مشخص شدن نتایج بررسی 
صلاحیت هــا معلوم شــد کــه جبهه اصلاحــات ایران 
نمی تواند نامــزد یا نامزدهای حداکثری خــود را در این 
دوره از انتخابات داشته باشد و هر دو نامزد اصلاح طلب 
موجود، یعنی محســن مهرعلیزاده و عبدالناصر همتی، 
نامشان در لیســت ۱۴نفره وجود نداشت و حتی همتی 
برخلاف مهرعلیزاده اولا اعــلام نکرده که اصلاح طلب 
اســت و ثانیا نگفته که با وابستگی به جبهه اصلاحات 
وارد این انتخابات شــده اســت؛ بلکه گفته است که به 
 صورت مســتقل نامزد شــده ام. حالا باید دید که آیا نظر 
پیشین کارگزاران ســازندگی مبنی  بر پیروی از نظر نهایی 
نهاد اجماع ساز به قوت خود باقی است یا در صورتی که 
نهاد اجماع ساز بر بیانیه خود پایدار بماند، مانند انتخابات 

مجلس یازدهم مسیر خود را در پیش می گیرد؟
چند روز پیش عطریانفر در پاســخ به این پرســش 
گفت که «اکنون نتیجه روشــنی اعلام نشــده اســت و 
برخی اعضــای نهاد اجماع ســاز نظر شــخصی خود 
را به عنــوان نظــر جمعــی جبهه اصلاحــات معرفی 
می کنند». این ســخن عطریانفر نفیا یــا اثباتا از پذیرش 
نظر نهاد اجماع ســاز خبر نمی دهد و به نوعی از تلاش 
کارگزاران بــرای اقناع دیگر اصلاح طلبان حکایت دارد. 
البتــه پیش از گفت وگوی اخیــر عطریانفر، علی محمد 
نمــازی یکی  دیگــر از اعضای کارگزاران ســازندگی در 
گفت وگویی بیان کرده بود: «حزب کارگزاران ســازندگی 
از تصمیم نهاد اجماع ساز پیروی می کند و اگر حتی نظر 
این تشــکیلات انتخاباتی مخالف نظر کارگزاران باشد، 
حزب براســاس تصمیم جمعــی اصلاح طلبان عمل 
می کند اما اگر نهاد اجماع ساز به عدم مشارکت و عدم 
ارائــه نامزد واحد تصمیم بگیــرد، در آن صورت حزب 
کارگزاران در شورای مرکزی خود تصمیم گیری می کند 
زیرا کارگزاران همیشــه باور دارد نباید صحنه انتخابات 
را ترک کرد». این ســخن نمازی روشــن می کند که گویا 
کارگزاران ســازندگی بنا دارد تا مرز تعیین نامزد از نظر 
جمعی نهاد اجماع ســاز پیروی کند و بیش از آن یعنی 
عدم ارائه نامزد در دستور کار آنها نیست ولو آنکه نظر 

تشکیلاتی جبهه اصلاحات چنین باشد.
به هر روی تا انتخابات ریاست جمهوری مدت زیادی 
باقی نیســت و تا اینجای کار براســاس شواهد و قرائن 
می توان گفت کــه جبهه اصلاحات نامــزدی نخواهد 
داشــت؛ مگر آنکه تغییری عمــده در روش انتخاباتی 

اصلاح طلبان به وجود آید.

معــاون اداری امام جمعــه اهل ســنت زاهدان و 
اســتاد دارالعلوم این شهر گفته اســت که امام جمعه 
اهل ســنت زاهدان تاکنــون از هیچ یــک از کاندیداهای 
انتخابات ریاست جمهوری حمایت نکرده  است. مولوی 
عبدالحمید چهار سال قبل از روحانی حمایت کرده بود 
و سیستان وبلوچستان بیشــترین رأی را به روحانی داده 
بــود؛ ۷۳ درصــد. درحالی که اخیرا نمایندگان رئیســی 
با امام جمعه سیستان وبلوچســتان دیــدار کرده بودند، 
حافظ اســماعیل ملازهــی، به ایلنا گفته اســت: جناب 
مولــوی تاکنون تصمیمی در این حــوزه اتخاذ نکرده اند 
و در حــال رصــد نظرات هســتند. او همچنیــن درباره 
درخواســت نامزدها برای حمایت یا دیدار با نمایندگان 
آنها نیــز گفت: تا الان که بنده با شــما صحبت می کنم 
هیــچ کاندیدایی با ایشــان رایزنــی نداشــته اند. این در 
حالی اســت که روابط عمومی جنبش مردمی حامیان 
رئیســی، اعلام کرده بود که موسی غضنفرآبادی، رئیس 
کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس و نیکویی، دبیرکل 
جنبش مردمی حامیان رئیسی در کشور، با شیخ الاسلام 
مولوی عبدالحمید اســماعیل زهی، امــام جمعه اهل 
ســنت زاهدان، دیــدار کــرده و از او خواســته بودند با 
بیانیه ای رســمی حمایت خود را از رئیســی اعلام کند. 
«مولوی عبدالحمید»، امام جمعه اهل ســنت زاهدان، 
در آخرین کنش انتخاباتی اش از حسن روحانی حمایت 
کــرد و گفت: تمایل اکثر اهل ســنت به آقــای روحانی 
اســت. خروجی رأی این اســتان هــم در نهایت تأییدی 
بود بر ایــن ادعا. مولــوی عبدالحمید چهار ســال قبل 
گفته بود: «جامعه اهل سنت ایران علی رغم گلایه  هایی 
کــه از دولــت تدبیر و امیــد دارد، پس از مشــورت ها و 
تبادل نظرهایی که بین علما و نخبگان آن صورت گرفته 
است، به این نتیجه رسیده اند که در دوران دولت جناب 
دکتر روحانی فضا برای اهل  ســنت مقداری آزادانه تر از 
دو دوره قبلی (دولت نهم و دهم) بوده اســت. بنابراین 
تمایل اکثر اهل ســنت به آقای روحانی است. به اعتقاد 
جامعه اهل ســنت، دولت یازدهم با وجود مشکلات و 
نقاط ضعفی که داشته اســت، اما نقاط قوت آن بیشتر 
بوده است که امیدواریم اگر دولت فعلی مجددا روی کار 
بیاید در راستای رفع مشکلات و نقاط ضعف تلاش های 
بیشتری انجام دهد». مولوی عبدالحمید در آن دیدار در 
ســخنانی کوتاه بر لزوم «انتقاد سازنده»، «انتقادپذیری» 
و «مشــورت در امور» تأکید کردند و آن را ســبب رشد و 
تعالی هر جامعه و دولتی دانســته بود. اما این دوره به 
نظر می رســد مولوی عبدالحمید هم همســو و همگام 
باجبهه اصلاحــات به این نتیجه رســیده کــه از نامزد 
خاصــی در این دوره حمایت نکنــد. مولوی عبدالحمید 
ســال ۸۸ هم حامی موسوی بود. او برخلاف امسال که 
اعلام شــده با هیچ نامزدی دیدار نکرده، اما آن ســال با 

نامزدها دیدار کــرده و گفته بود: «ما دیدارهایی با برخی 
از کاندیداهای محترم داشتیم و به خصوص صحبت های 
آقــای مهندس موســوی را هم شــنیدیم. صحبت های 
ایشان بســیار خوب بود و من از گذشته نسبت به ایشان 
شناخت خوبی دارم و خدای نکرده ما در خطبه ها اشاره 
منفی به ایشــان نکرده ایم». او با اشاره به مطلبی که از 
قول او آمده بــود که «رئیس جمهور معمــار یا نظامی 
نمی خواهیــم»، درباره ارزیابی اش از حضور میرحســین 
موسوی گفته بود: «آن صحبتی که شده بود اصلا درباره 
آقای موسوی یا اشخاص دیگری نبوده است چون من از 
کلمه نظامی هم استفاده کرده بودم». او چندی قبل در 
نامه ای که پایگاه اطلاع رســانی او منتشر کرده بود گلایه 
کرده و گفته بود معضل این است که تصمیم گیری برای 
آنها در «جاهای خاصی» صورت می گیرد. او به مواردی 
چون «عدم انتصاب شایستگان اهل  سنت» به  عنوان وزیر، 
استاندار، مشاور یا معاون رئیس جمهوری و «به کارگیری 
اندک» آنها در وزارتخانه ها، نیروهای مسلح و نیز ادارات 
مراکز استان های سنی نشین به عنوان مصادیق مشکلات 
اهل سنت در ایران اشاره کرده بود. شیخ الاسلام مولوی 
عبدالحمید اســماعیل زهی، اخیــرا از دولت گلایه کرده 
بــود که چرا بــه دولت چیــن تذکر نمی دهــد و در این 
زمینه اعتراض نمی کند؟ او گفته بود وظیفه اســلامی و 
انقلابی اقتضا می کند که نه تنها علیه ظلم بر مسلمانان، 
بلکه در مقابل ظلم بر تمام انسان ها اعتراض شود. این 
موضوع اسلامی، انســانی، عرفی و بین المللی   است که 
حقوق تمام انســان ها رعایت شــود. مولانا عبدالحمید 
همچنیــن گفته بــود: ایران و چین روابــط خوبی با هم 
دارند و این اشــکالی ندارد، اما باید به دولت چین متذکر 
بشویم که این روابط حســنه به معنای آن نیست که در 
مقابل ظلم این کشور در حق مسلمانان و غیرمسلمانان 
سکوت اختیار کنیم. این خواسته تمام شهروندان ایرانی 
است که جمهوری اســلامی به دولت چین تذکر بدهد 
که حقوق مسلمانان این کشــور را رعایت کند و در حق 
آنان اجحاف نکند. مولوی عبدالحمید، امام جمعه اهل 
ســنت سیستان وبلوچســتان، در واکنش به کشته شدن 
ســوخت بران هم گفته بود که «خود مســئولان راضی 
بودند برای دورزدن تحریم ها سوخت خارج شود». او با 
بیان اینکه خروج سوخت از طریق مرزها یکی از راه های 
دورزدن تحریم هــا بود که خود مســئولان نیز به این امر 
«راضی» بوده اند و ســوخت بران به نوعــی به دولت در 
زمینــه دورزدن تحریم ها خدمت کرده انــد.  او گفته بود 
حتی مســئولان برای او «پیغــام داده  بودند که خودش 
نیز تضمینی باشد که اگر سوختی خارج شد، پول دولت 
تضییع نشــود». به گفته او، صادرات دریایی سوخت به 
خاطر تحریم ها مشــکل بود و خروج ســوخت از طریق 

مرزها در راستای منافع دولت محسوب می شد.

دست رد مولوى عبدالحمید به سینه 
نامزدهاى ریاست جمهورى

رئیس هیئت مرکزی نظارت بر انتخابات شوراها:
ترجیح می دهیم بررسی ها 

به شورای نگهبان واگذار شود
شرق: رئیس هیئت مرکزی نظارت بر انتخابات  �

شــوراهای اسلامی کشور در نشســت خبری خود 
تأکیــد کرد که در مجموع ۹۵ درصــد از داوطلبان 
شوراهای اسلامی شهر و روستا تأیید صلاحیت شده 
و تنها صلاحیت پنج درصد داوطلبان رد شده است. 
حمیدرضا کاظمی درخصوص اصرار نمایندگان به 
برخی از داوطلبان برای انصراف، افزود: ما یک سری 
از افراد را داشتیم که صلاحیت آنها به طور قطعی 
رد شــده بود، امــا در افکار عمومــی صاحب آبرو 
بودند. آنها به ما مراجعه می کردند و می گفتند چه 
کاری می توانیم برای آنها انجام دهیم، ما نیز به آنها 
اعلام کردیم اگر انصراف دهند در زمانی که لیست 
اعلام می شــود در مقابل اســم آنها انصراف ثبت 
می شود و لذا برخی از افراد برای حفظ آبروی خود 
انصراف داده اند که در مجموع ۳۳ نفر در لیســت 
نهایی اعلام شده به وزارت کشور برای شان انصراف 

ثبت شده است.
او با اشــاره به تهیه طرحی در مجلس شورای 
اســلامی برای واگذاری نظارت بر انتخابات شوراها 
به شورای نگهبان، گفت: درخصوص اینکه نظارت 
بر انتخابات شــوراها و بررسی صلاحیت داوطلبان 
به مرجع دیگری واگذار شود که یکی از آنها شورای 
نگهبان اســت، بحثی اســت کــه از مجلس دهم 
مطرح شــد. در آن زمان نیز ما جلسه ای با شورای 
نگهبان داشــتیم و از آنهــا تقاضا کردیــم که این 
مســئولیت را برعهده بگیرد، اما شورای نگهبان نیز 

به دلایلی این امر را نپذیرفت.
کاظمی ادامه داد: اگر بتوانیم شــورای نگهبان 
را در این زمینه متقاعد کنیم بســیار خوب اســت، 
چراکه بحث نظارت و بررسی صلاحیت داوطلبان 
انتخابات شــوراها با وظیفه نمایندگی در تعارض 
است. ما نیز در تلاش هســتیم این مسئولیت را به 
مرجع دیگری واگــذار کنیم. حتی پیشــنهادهایی 
مطرح اســت که کمیســیون انتخابات در مجلس 
شــورای اســلامی شــکل بگیرد که کار اصلی آن 
نظارت بر عملکرد شــوراها در طول چهار ســال و 
بررســی صلاحیت نامزدهای آن باشد. نماینده به 
رأی مــردم نیاز دارد. مرجعی کــه منافعی در این 
زمینه نداشــته باشد، بهتر اســت این مسئولیت را 

برعهده بگیرد.
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